

## القمة الاقتصادية للقطاع الخاص العربي الدورة الأولى-عمّان ٢٠٢٣-١٠-١٩



### القطاع الخاص العربي في ختام اعمال القمة الاقتصادية الاولى في الاردن يتضامن مع غزة ويلوّج باستخدام السلاح الاقتصادي

والجوي بين الدول العربية. من جهته، عبر رئيس غرفة تجارة الأردن خليل الحاج توفيق عن شكره وتقديره لجلالة الملك عبدالله الثاني لتفضله برعاية أعمال القمة والمؤتمر. وقال؛ "بالأمس القريب كنا نتحدث ونحلم بأن نؤسس لوحدة اقتصادية عربية، لكن اليوم صارت أقصى أمانينا البحث عن سبيل لوقف العدوان الإسرائيلي وحقق دماء الأهل في القطاع". وأضاف: "يعيش أهلنا الصامدون بقطاع غزة في واقع مرير فرضته المحتل الغاصب الذي لم يكتف بالقتل والتدمير واستباحة كل شيء يتحرك فوق ارض القطاع، لكنه صال وجال ونكل بالجميع ليلا ونهارا باستخدام آلة القتل الحديثة من أسلحة وطائرات وصواريخ استهدفت المدنيين العزل من نساء وأطفال وشيوخ ودمرت البنى التحتية". وأشار الحاج توفيق إلى أن قطاع غزة يعاني حصارا إسرائيليا مُحكما تسبب في خروج المستشفيات عن العمل وانقطاع الكهرباء والماء والمواد الغذائية والمستلزمات الطبية، وسط صمت دولي. بدوره، عبر أمين عام اتحاد الغرف العربية الدكتور خالد حنفي، عن شكره وتقديره لجلالة الملك عبدالله الثاني لرعايته السامية للمؤتمر ولالأردن لاستضافة أعماله.

وقال حنفي ان انعقاد المؤتمر بمثابة رسالة من القطاع الخاص العربي بانه قوي حي ومتضامن وقادر على التأثير بمجريات الأمور والأحداث، لافتا لتواجد ممثلين فيه عن القطاع الخاص العربي من 15 دولة. وبين حنفي ان جزءا من الوجود بالميدان يكون أيضا من خلال الشأن الاقتصادي ولا بد من إطلاق مبادرات مشتركة من القطاع الخاص العربي تكون بمثابة رسالة للعالم إننا قادرين على التغيير ويكون لنا دور في

طالب رئيس اتحاد الغرف العربية سمير عبد الله ناس، خلال افتتاح أعمال القمة الاقتصادية للقطاع الخاص العربي، التي عقدت في عمّان - المملكة الاردنية الهاشمية بتاريخ 19-10-2023، بوقف المجزرة التي تحصل في قطاع غزة لتحقيق السلام، الذي هو الخيار الاستراتيجي الذي يحتم على الجميع في كل دول العالم لحماية المدنيين وفقاً للقانون الدولي الإنساني، والدفع بجهود العملية السلمية، وإقامة الدولة الفلسطينية وفق حل الدولتين وقرارات الشرعية الدولية.

وبيّن رئيس الاتحاد أن القطاع الخاص العربي يعتبر أحد أهم أدوات النمو الاقتصادي في كل دول العالم، لمساهماته في الناتج المحلي الإجمالي ومعدلات النمو الاقتصادي وسوق العمل وتوظيف الأيدي العاملة. وأشار إلى أن القطاع الخاص العربي يمثل تقريبا 75 بالمئة من الناتج المحلي الإجمالي العربي ويستوعب مثلها من المواطنين العرب في سوق العمل، ما يحتم عليه التعاون مع الحكومات العربية، لمضاعفة الجهود لتحقيق التكامل الاقتصادي والاجتماعي العربي.

وأوضح أن هذا التعاون يعتبر ركيزة أساسية لدفع العمل والتكامل الاقتصادي والاجتماعي العربي المشترك ولتحقيق التنمية الاقتصادية والاجتماعية للدول العربية وبما يجعلها أكثر قدرة على الاندماج بالاقتصاد العالمي.

وطالب ناس بوضع استراتيجية عربية للتحول الرقمي استنادا على الثورة الرقمية العالمية والتي تستهدف تطوير البنية التحتية الرقمية التشريعية والتكنولوجية والعمل معا من أجل تنفيذ مشروعات الربط في الطاقة بين الدول العربية، ووضع استراتيجية عربية للطاقة المتجددة، ومعالجة العقبات التي تواجه قطاع النقل، وتحقيق ربط شبكات النقل البري والبحري



وأشارت الأمين العام المساعد بالجامعة العربية رئيسة قطاع الشؤون الاجتماعية الدكتورة هيفاء ابو غزالة التي أقت كلمة نيابة عن الأمين العام لجامعة الدول العربية أحمد أبو الغيط، إلى الجهود والمسااعي التي تبذلها الجامعة لوقف جرائم التطهير العرقي والعقاب الجماعي الذي يتعرض له الفلسطينيون على نحو ممنهج، وما يتعرض له أهالي قطاع غزة من جرائم خالفت كل الأعراف الإنسانية ومن محاولة للتطهير القسري.

وقالت إن جامعة الدول العربية ليست رابطة لتوثيق العمل السياسي فحسب، بل تتعداه إلى مجالات أخرى ترتبط بالرفاه الإنساني وتحقيق التنمية في مفهومها الشامل تحقيقاً للشعور العربي بوحدة المصير والمقاصد الذي لن يكتمل إلا برؤية الشعب الفلسطيني يسترد أرضه وينعم بحقه المسلوب في التنمية.

وأضافت أن المنطقة العربية تعاني من تبعات أزمات محلية مستعصية وأخرى عالمية متشابكة ومتلاحقة خلقت أعباءً ثقيلة حيث تراجعت القدرة الشرائية لفئات واسعة من مجتمعاتنا، وارتفعت معدلات التضخم والاستدانة إلى مستويات مقلقة متأثرة بتقلبات أسعار الطاقة والغذاء وتذبذب سلاسل الإمداد العالمية.

وأوضحت ابو غزالة أن تنفيذ خطط إحياء مسيرة التنمية والدفع بها قدماً يتطلب تعظيم دور القطاع الخاص العربي لتمكينه من القيام بدور أكبر في خلق الثروة، ولمساعدة الحكومات العربية في جهودها لتوفير فرص عمل لائقة ومستدامة.

وأكدت أن الجميع يعول كثيراً على دور القطاع الخاص العربي بوصفه شريكاً استراتيجياً لمجابهة التحديات الراهنة وفق رؤية عربية تقهم الواقع وتركز على أولويات المنطقة، ولا سيما أنه يملك طاقات غير مستغلة تمكنه من استغلال الفرص العربية ولعب دور إقليمي ودولي في التنمية. وأشارت ابو غزالة إلى أن جامعة الدول العربية حققت إنجازات ملموسة لتعزيز التكامل الاقتصادي العربي وتسهيل حركة التجارة البينية منها منطقة التجارة الحرة العربية الكبرى، ومنطقة التجارة العربية في الخدمات التي دخلت حيز النفاذ منذ عام 2019، وإطلاق السوق المشتركة العربية للكهرباء مطلع الشهر الحالي.

تغيير مجرى الأحداث ويشعر بها المواطن العربي. أكد أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي، خلال أعمال مؤتمر اصحاب الاعمال والمستثمرين العرب والقمة الاقتصادية الاولى للقطاع الخاص العربي، بتاريخ 18 و 19 اكتوبر 2023 في عمان - المملكة الاردنية الهاشمية بمشاركة 14 دولة عربية و 5 دول اجنبية، ان فلسطين التي لم يتمكن وفدها من القدوم الى عمان، حيث القى رئيس اتحاد الغرف التجارية والصناعية والزراعية الفلسطينية كلمة عبر تقنية "زوم" كانت الحاضر الابرز في كل اروقة المؤتمر، معتبرا أن قرار اتحاد الغرف العربية تعليق اعمال مؤتمر اصحاب الاعمال والمستثمرين العرب، تضامنا مع فلسطين واهالي غزة ورفض العدوان الاسرائيلي واستهداف المدنيين العزل، وبإصدار "اعلان عمان" و "بيان دعم للشعب الفلسطيني"، هو رسالة دعم تجاه الاشقاء الفلسطينيين.

وشدد على أن اتحاد الغرف العربية الممثل الحقيقي للقطاع الخاص العربي حريص على دعم الفلسطينيين والاقتصاد الفلسطيني بشتى الوسائل الممكنة من أجل توفير كافة مقومات البقاء والصمود في أرضهم، خصوصا في ظل الاحتلال الإسرائيلي الذي لم يمتثل يوما إلى الشرعية والقرارات الدولية التي تنص على حق الشعب الفلسطيني في العيش بكرامة في أرضه ووطنه.

وأكد أن اتحاد الغرف العربية مستعد للعمل بكل الامكانيات والسبل من اجل رفع مستوى التنسيق والتعاون مع كل من وقف موقفا مشرفا ورفض ما يتعرض له المدنيون الأبرياء من قتل وتشريد وتهجير ممنهج ورفع المعاناة والظلم عنهم.

وشدد على أن اتحاد الغرف العربية الممثل للقطاع الخاص العربي لن يقف مكتوف الأيدي تجاه ما يجري بحق ابناء فلسطين وقطاع غزة، وانه لن يتردد في استخدام السلاح الاقتصادي من أجل دعم الأشقاء الفلسطينيين والاقتصاد الفلسطيني.

وختم بالقول ان اتحاد الغرف العربية الممثل للقطاع الخاص العربي قال كلمته وهذا موقف تاريخي مشرف، يدل على أن البلدان العربية بوحدها قادرة على صنع التغيير وفرض حضورها وأهميتها الاستراتيجية تجاه كل من يحاول فرض ارادته وهيمنته عليها بالقوة.

# القمة الاقتصادية للقطاع الخاص الدورة الأولى-عمّان ٢٠٢٣-١٠-١٩



## مداخلات ومواقف

ووصف رئيس اتحاد غرف التجارة السورية المفوض مازن حماد، ما يجري بقطاع غزة بالمجازر والجرائم المروعة بحق أهالي قطاع غزة ولا سيما في المستشفى المعمداني، مشددا على ضرورة الإسراع بوقف العدوان وحماية الأرواح.

وقال حماد نحن اليوم مطالبون بموقف حازم نؤسس فيه لمؤسسة عربية فاعلة والبناء على قرارات الاتحاد السابقة ليكون القطاع العربي فاعلا بكل المحافل والتكتلات.

من جهته، أكد رئيس اتحاد الغرف التجارية العراقية عبدالرزاق الزهيري أن العمل الأساسي الذي يجب ان نقوم به اليوم هو وقف العدوان الإسرائيلي على غزة، مشددا على ضرورة تفعيل المقاطعة الاقتصادية مع دولة الاحتلال الإسرائيلي.

وقدم رئيس مجلس إدارة غرفة تجارة وصناعة عُمان الشيخ فيصل الرواس مقترحا بضرورة التركيز على الجانب الاقتصادي وإعداد قائمة بالمنتجات الفلسطينية التي يمكن شراؤها وزيادة تواجدها وحصلتها بالأسواق العربية لتوفير الدعم المستدام للاقتصاد الفلسطيني.

وقال رئيس اتحاد الغرف الفلسطينية عبده أدريس نتطلع الى وقف العدوان وشلال الدماء والمأساة في قطاع غزة وإدخال الأدوية والمستلزمات الطبية والغذائية وإعادة الكهرباء والماء بأسرع وقت ممكن خوفا من قوع الكارثة الإنسانية الكبرى.

من جهته، عبر رئيس وفد اتحاد الغرف السعودية عماد الفاخري عن اصدق المواساة لأهل فلسطين بشهداء الأمة والأبرياء الذين قضوا بالعدوان الذي تشنه دولة الاحتلال على قطاع غزة وان ينال الشعب

## الفلسطيني حقوقه المشروعة.

وقال نائب رئيس مجلس الأعمال القطري الاردني خليفة المسلماني إن القطاع الخاص القطري من أوائل الداعمين للقضية الفلسطينية من خلال الكثير من المبادرات التي تقدمها داخل الأراضي الفلسطينية موجه التحية لسمود أهالي قطاع غزة في وجه العدوان.

وطالب رئيس غرفة التجارة والصناعة والزراعة في طرابلس وشمال لبنان توفيق دبوسي، بتعزيز الوحدة بين اتحاد الغرف العربية وتحقيق التضامن بينها لخدمة القضايا العربية معتبرا القضية الفلسطينية مصيرية وكل ما يجري على أراضيها من قبل دولة الاحتلال مرفوض. وأكد رئيس اتحاد غرف التجارة والصناعة والزراعية الليبي محمد الرعيض، ان انعقاد القمة الأولى للقطاع الخاص العربي أمر ضروري، مؤكدا ضرورة بذل المزيد من الجهود على مختلف المستويات خاصة رجال الأعمال العرب لوقف العدوان.

من جهته، أكد رئيس اتحاد الغرف التجارية المصرية أحمد الوكيل ضرورة تعزيز التعاون بين القطاع الخاص العربي وتوحيد العمل من اجل مواجهة التحديات والتغيرات السريعة التي يشهدها العالم.

وأكّد رئيس جامعة الغرف المغربية للتجارة والصناعة والخدمات الحسين عليوي الدعم الدائم والمطلق مع الشعب الفلسطيني ضد العدوان الإسرائيلي، مطالبا برفع الحصار على غزة.

وأوضح عليوي أن بلاده تدعم كل الجهود والمبادرات التي تحقق تطلعات الشعب الفلسطيني، مشددا على أهمية إقامة منتديات ومؤتمرات في فلسطين ودعم المنتجات الفلسطينية ومقاطعة المنتجات الإسرائيلية.



### بيان دعم الشعب الفلسطيني

ونوه المؤتمر إلى أن القطاع الخاص العربي، لن يقف مكتوف الأيدي تجاه ما يجري بحق أبناء قطاع غزة، ولن يتردد في استخدام السلاح الاقتصادي من أجل دعم الأشقاء الفلسطينيين والاقتصاد الفلسطيني، عبر العمل على الترويج للصناعات والمنتجات الفلسطينية للولوج إلى الأسواق العربية والعالمية. وأعلن المؤتمر عن استعداد القطاع الخاص العربي للعمل بكل الامكانيات والسبل من أجل رفع مستوى التنسيق والتعاون مع كل من وقف موقفا مشرفا ورفض ما يتعرض له المدنيون الأبرياء من قتل وتشريد وتهجير ورفع المعاناة والظلم الذي يتعرض له الأشقاء الفلسطينيين، على يد قوات الاحتلال الاسرائيلي. ودعا المؤتمر إلى قيام القطاع الخاص والغرف واتحادات الغرف العربية ومؤسسات التمويل العربية بتقديم المساعدات العينية والمالية والمادية العاجلة لأهالي قطاع غزة. ويؤكد المؤتمر أن القضية الفلسطينية ستظل القضية المحورية وعاصمتها القدس الشريف. ويعلن المؤتمر عن مد يد التعاون إلى أشقائنا في فلسطين، والوقوف إلى جانبهم ودعمهم بشتى الوسائل والسبل الممكنة، من أجل توفير كافة مقومات البقاء والصمود والعيش بكرامة في أرضهم. المصدر (اتحاد الغرف العربية)

وصدر في ختام أعمال الدورة (20) لمؤتمر أصحاب الأعمال والمستثمرين العرب، والقمة الاقتصادية الأولى للقطاع الخاص العربي، التي عقدت في عمان - المملكة الأردنية الهاشمية خلال الفترة 18 و 19 تشرين الأول (أكتوبر) 2023، بتنظيم من اتحاد الغرف العربية وجامعة الدول العربية وغرفة تجارة الأردن، البيان التالي:

توجه المؤتمر إلى الشعب الفلسطيني الشقيق، برسالة دعم وتضامن لما يتعرضون له من إبادة جراء الحرب على قطاع غزة. وأعلن المؤتمر عن رفضهم لما يجري في الأراضي الفلسطينية على يد الاحتلال الاسرائيلي من حصار وتجويع واستيطان جائر، مطالبين بتطبيق القرارات الدولية التي تنص على حق الشعب الفلسطيني في العيش بكرامة على أرضه. ويستنكر المؤتمر بأشد العبارات كل أشكال القتل والقصف والدمار التي يمارسها الاحتلال الاسرائيلي، والمحاولات الجارية اليوم لتهجير مليوني فلسطيني من قطاع غزة، بعدما كانوا فقدوا على مر العقود والسنوات الماضية الجزء الأكبر من أراضيهم في فلسطين العزيزة على قلوب العرب جميعا.

# القمة الاقتصادية للقطاع الخاص العربي الدورة الأولى-عمّان ٢٠٢٣-١٠-١٩



## **The Arab Private Sector at the End of the First Economic Summit in Jordan Stands In Solidarity with Gaza and Threatens To Use Economic Weapons**

During the opening of the Arab Private Sector Economic Summit, held in Amman - the Hashemite Kingdom of Jordan on 19-10-2023, the President of the Union of Arab Chambers, Samir Abdullah Nass, called for stopping the massacre in the Gaza Strip to achieve peace. This strategic choice requires everyone in all countries of the world to protect civilians in accordance with international humanitarian law, advance the efforts of the peace process, and establish a Palestinian state in accordance with the two-state solution and resolutions of international legitimacy.

The President of the Union indicated that the Arab private sector is one of the most important tools of economic growth in all countries of the world, due to its contributions to GDP, economic growth rates, the labor market, and employment of manpower. He pointed out that the Arab private sector represents approximately 75 percent of the Arab GDP and absorbs the same amount of Arab citizens in the labor market, necessitating cooperation with Arab governments, to redouble efforts to achieve Arab economic and social integration.

He explained that this cooperation is a fundamental pillar to advance joint Arab economic and social integration and to achieve economic and social development for Arab countries and make them more capable of integrating into the global economy. Nass called for the development of an Arab strategy for digital transformation based on the global digital revolution. Which aims to develop the legislative and technological digital infrastructure and work together to implement energy interconnection projects between Arab countries, develop an Arab strategy for renewable energy, address the obstacles facing the transport sector, and achieve the interconnection of land, sea, and air transport networks between Arab countries.

For his part, Chairman of the Jordan Chamber of Commerce Khalil Haj Tawfiq expressed his thanks and appreciation to

His Majesty King Abdullah for sponsoring the summit and conference.

"Yesterday we were talking and dreaming of establishing an Arab economic unit, but today our utmost hope has become to search for a way to stop the Israeli aggression and spare the blood of the people in the Gaza Strip," he said.

He added: "Our steadfast people in the Gaza Strip live in a bitter reality imposed by the usurping occupier, who not only killed, destroyed, and permitted everything that moves over the land of the Strip, but also toured and attacked everyone day and night using the modern killing machine of weapons, planes, and missiles that targeted unarmed civilians, including women, children and the elderly, and destroyed infrastructure."

Hajj Tawfiq pointed out that the Gaza Strip suffers from a tight Israeli blockade that caused hospitals to go out of work and cut off electricity, water, food, and medical supplies, amid international silence.

For his part, the Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, expressed his thanks and appreciation to His Majesty King Abdullah II for his high patronage of the conference and Jordan for hosting its work.

Hanafi said that holding the conference is a message from the Arab private sector that it is strong, alive, and in solidarity and capable of influencing the course of affairs and events, pointing to the presence of representatives of the Arab private sector from 15 countries.

Hanafi pointed out that part of the presence in the field is also through economic affairs and joint initiatives must be launched from the Arab private sector that serve as a message to the world that we are capable of change and have a role in changing the course of events and felt by the Arab citizen.

The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr.



Khaled Hanafi, confirmed during the work of the Conference of Arab Businessmen and Investors and the First Economic Summit of the Arab Private Sector, on October 18 and 19, 2023 in Amman - the Hashemite Kingdom of Jordan with the participation of 14 Arab countries and 5 foreign countries, that Palestine, whose delegation was unable to come to Amman, where the President of the Federation of Palestinian Chambers of Commerce, Industry and Agriculture delivered a speech via Zoom technology was the most prominent speech present in all corridors of the conference, considering that the decision of the Union Arab Chambers Suspension of the work of the Conference of Arab Businessmen and Investors, in solidarity with Palestine and the people of Gaza, rejection of Israeli aggression and targeting of unarmed civilians, and the issuance of the "Amman Declaration" and the "Statement of Support for the Palestinian People", is a message of support towards the Palestinian brothers. He stressed that the Union of Arab Chambers, the true representative of the Arab private sector, is keen to support the Palestinians and the Palestinian economy by all possible means in order to provide all the elements of survival and steadfastness in their land. Especially in light of the Israeli occupation, which has never complied with legitimacy and international resolutions that stipulate the right of the Palestinian people to live in dignity in their land and homeland.

He stressed that the Union of Arab Chambers is ready to work with all possibilities and means in order to raise the level of coordination and cooperation with all those who took an honorable position and rejected the killing, displacement, and systematic displacement of innocent civilians and alleviating their suffering and injustice.

He stressed that the Union of Arab Chambers, representing the Arab private sector, will not stand idly by in the face of what is happening against the people of Palestine and the Gaza Strip and that it will not hesitate to use economic weapons in order to support the Palestinian brothers and the Palestinian economy. He concluded by saying that the adoption of the Arab Chambers, representing the Arab private sector, said his word, and this is an honorable historical position, which indicates that the Arab countries, with their unity, are able to make a change and impose their presence and strategic importance towards anyone who tries to impose their will and domination by force.

The Assistant Secretary-General of the League of Arab States, Head of the Social Affairs Sector, Dr. Haifa Abu-Ghazaleh, who delivered a speech on behalf of the Secretary-General of the League of Arab States, Ahmed Aboul Gheit, referred to the efforts and endeavors made by the League to stop the crimes of ethnic cleansing and collective punishment to which Palestinians are systematically subjected, and the crimes to which the people of the Gaza Strip are subjected that violated all humanitarian norms and the attempt to forcibly displace.

She said that the League of Arab States is not only an association for documenting political action, but also extends to other areas related to human well-being and the achievement of development in its comprehensive concept in order to achieve the Arab sense of unity of destiny and purposes, which will not be complete without the vision of the Palestinian people recovering their land and enjoying their stolen right to development.

She added that the Arab region is suffering from the consequences of intractable local crises and other intertwined and successive global crises that have left heavy burdens, as the purchasing power of large segments of our societies has declined, and inflation and debt rates have risen to worrying levels affected by fluctuations in energy and food prices and fluctuating global supply chains.

Abu Ghazaleh explained that the implementation of plans to revive the development process and push it forward requires maximizing the role of the Arab private sector to enable it to play a greater role in wealth creation, and to assist Arab governments in their efforts to provide decent and sustainable job opportunities.

She stressed that everyone relies a lot on the role of the Arab private sector as a strategic partner to face the current challenges in accordance with an Arab vision that understands reality and focuses on the priorities of the region, especially as it has untapped energies that enable it to exploit Arab opportunities and play a regional and international role in development.

Abu Ghazaleh pointed out that the League of Arab States has made tangible achievements to promote Arab economic integration and facilitate the movement of intra-Arab trade, including the Greater Arab Free Trade Area, the Arab Trade Area in Services, which has been in force since 2019, and the launch of the Arab Common Market for Electricity at the beginning of this month.

# القمة الاقتصادية للقطاع الخاص الدورة الأولى-عمّان ٢٠٢٣-١٠-١٩



## Interventions and Stances

The President of the Federation of Syrian Chambers of Commerce, Commissioner Mazen Hammad, described what is happening in the Gaza Strip as massacres and horrific crimes against the people of the Gaza Strip, especially in the Baptist Hospital, stressing the need to speed up the cessation of aggression and protect lives.

Hammad said that today we are required to take a firm position in which we establish an effective Arab institution and build on the previous decisions of the Union so that the Arab sector is effective in all forums and blocs.

For his part, the head of the Federation of Iraqi Chambers of Commerce Abdul Razzaq Al-Zuhairi that the basic work that we must do today is to stop the Israeli aggression on Gaza, stressing the need to activate the economic boycott with the Israeli occupation state.

The Chairman of the Board of Directors of the Amman Chamber of Commerce and Industry, Sheikh Faisal Al-Rawas, presented a proposal on the need to focus on the economic aspect and prepare a list of Palestinian products that can be purchased and increase their presence and share in the Arab markets to provide sustainable support to the Palestinian economy.

The President of the Federation of Palestinian Chambers, Abdo Idris, said that we look forward to stopping the aggression, the waterfall of blood and tragedy in the Gaza Strip, the entry of medicines, medical and food supplies, and the restoration of electricity and water as soon as possible for fear of a major humanitarian catastrophe.

For his part, the head of the delegation of the Federation of Saudi Chambers, Imad Al-Fakhri, expressed his sincere sympathy to the people of Palestine for the martyrs of the nation and the innocents who died in the aggression launched by the occupation state on the Gaza Strip and that the Palestinian people obtain their legitimate rights.

The Vice Chairman of the Qatari-Jordanian Business Council, Khalifa Al-Muslimani, said that the Qatari private sector is one of the first supporters of the Palestinian cause through many initiatives it offers inside the Palestinian territories, saluting the steadfastness of the people of the Gaza Strip in the face of aggression.

The head of the Chamber of Commerce, Industry, and Agriculture in Tripoli and North Lebanon, Tawfiq Daboussi, called for strengthening unity among the Union of Arab Chambers and achieving solidarity between them to serve Arab causes, considering the Palestinian cause fateful and everything that is happening on its territory by the occupation state is rejected.

The President of the Federation of Libyan Chambers of Commerce, Industry, and Agriculture, Mohammed Al-Raed, stressed that the convening of the first summit of the Arab private sector is necessary, stressing the need to exert more efforts at various levels, especially Arab businessmen, to stop the aggression.

For his part, the President of the Federation of Egyptian Chambers of Commerce Ahmed Al-Wakeel stressed the need to strengthen cooperation between the Arab private sector and unify work in order to face the challenges and rapid changes that the world is witnessing.

The President of the University of Moroccan Chambers of Commerce, Industry and Services, Hussein Alioui, affirmed the permanent and absolute support of the Palestinian people against the Israeli aggression, calling for the lifting of the siege on Gaza. Alioui explained that his country supports all efforts and initiatives that achieve the aspirations of the Palestinian people, stressing the importance of establishing forums and conferences in Palestine, supporting Palestinian products, and boycotting Israeli products.



### Statement of Support for the Palestinian People

At the conclusion of the 20th session of the Arab Businessmen and Investors Conference and the First Arab Private Sector Economic Summit, held in Amman – The Hashemite Kingdom of Jordan during the period 18 and 19 October 2023, organized by the Union of Arab Chambers, the League of Arab States and the Jordan Chamber of Commerce, the following statement was issued:

The conferees addressed to the brotherly Palestinian people a message of support and solidarity for the genocide they are subjected to as a result of the war on the Gaza Strip. The conferees declared their rejection of what is happening in the Palestinian territories at the hands of the Israeli occupation of siege, starvation, and unjust settlement, demanding the implementation of international resolutions that stipulate the right of the Palestinian people to live in dignity on their land.

The conferees condemn in the strongest terms all forms of killing, shelling, and destruction practiced by the Israeli occupation, and the ongoing attempts today to displace two million Palestinians from the Gaza Strip after they had lost over the past decades and years the largest part of their land in Palestine, which is dear to the hearts of all Arabs.

The conferees noted that the Arab private sector will not

stand idly in the face of what is happening against the people of the Gaza Strip, and will not hesitate to use economic weapons in order to support the Palestinian brothers and the Palestinian economy, by working to promote Palestinian industries and products to access Arab and international markets.

The conferees announced the readiness of the Arab private sector to work with all possibilities and means in order to raise the level of coordination and cooperation with all those who stood in an honorable position and rejected the killing, displacement, and expulsion of innocent civilians and alleviating the suffering and injustice to which the Palestinian brothers are subjected at the hands of the Israeli occupation forces.

The conferees called for the private sector, chambers, federations of Arab chambers, and Arab financial institutions to provide urgent in-kind, financial, and material assistance to the people of the Gaza Strip.

The conferees affirm that the Palestinian cause will remain the central issue with Al-Quds Al-Sharif as its capital. The conferees declare extending a hand of cooperation to our brothers in Palestine, standing by them and supporting them by all possible means and means, in order to provide all the elements of survival, steadfastness, and living in dignity on their land.

**Source (Union of Arab Chambers)**